
   BOUSÍNSKÝ PLÁTEK 1/2023 

 

                        ÚVODNÍ SLOVO STAROSTKY: 

          

     Vážení občané, 

dostává se Vám do rukou první vydání 

našeho plátku v novém roce. Budeme se 

snažit, abyste informace z obecního úřadu 

a další zajímavosti dostávali do vašich 

domovů 4x ročně. Blíží se svátky jara, 

Velikonoce, a s tím spojené dny pohody a 

oslav. Určitě se všichni těšíme, jak budeme 

moct začít pracovat na našich zahrádkách. 

Ani obec nebude zahálet a bude se snažit 

naše dvě obce udržovat stále pěkné a čisté. 

Nový rok jsme tradičně zahájili novoročním 

ohňostrojem a čočkovou polévkou. 6. ledna proběhla první informační 

schůzka ohledně domovních čistíren. Na to bych ráda navázala a 

informovala Vás, že 14. 4. 2023 od 17 hodin bude další veřejná schůze 

se zástupci projekční kanceláře, která bude zpracovávat posudky 

jednotlivých domů. Jsem velmi ráda, že byla tak hojná účast na první 

schůzi a doufám, že záměr vybudování čističek a naše přání mít čistou 

obec se nám splní. Je to velký projekt, který bude vyžadovat vaši 

spolupráci a trpělivost, jinak není v našich silách tento projekt dokončit. 

V současnosti dokončujeme ještě několik projektů, kde čekáme na 

schválení dotace. V měsíci lednu a březnu jsem byla pozvána na výroční 

valnou hromadu SDH Bousín a na valnou hromadu TJ Sokol. Jsem ráda, 

že spolky jsou aktivní a dobře pracují. Přeji našim spolkům, ať se jim daří, 

ať mají spoustu sportovních úspěchů a aktivit, které jim a našim občanům 

přináší jen radost. 

Závěrem Vám občanům přeji pevné zdraví, mnoho sil, hodně úspěchů a 

elánu v roce 2023. 

Jsem tu pro Vás, Vaše starostka 
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Zprávy z obecního úřadu 

• Dne 22. 2. 2023 bylo zasedání zastupitelstva. 

• Zastupitelstvo se usneslo dát finanční příspěvek 3.000 Kč spolku 

včelařů, Lince bezpečí 2.000 Kč., Domovu pro seniory Soběsuky 

3.000 Kč. 

• Rádi bychom Vás informovali, že nám byla schválena dotace 

Obchůdek v celé částce, a to 130 000 Kč. Tato dotace je určena na 

pokrytí energií a provozních nákladů v obchodě. 

• Dále se zastupitelstvo usneslo vložit finanční prostředky 2 miliony 

na 3měsíční terminovaný účet s úrokem 5,3 % s předpokládaným 

ročním výnosem 106.000 Kč a 2 miliony na 6měsíční terminovaný 

účet s úrokem 5,2 % s předpokládaným ročním výnosem 104.000 

Kč 

• Pokračujeme v přípravě dokumentace, která je potřeba k domovním 

čistírnám. Bude se provádět hydrogeologický průzkum kvůli 

vsakování a odebíráme vzorky vody na přítomnost fosforu.  

• Na webových stránkách obce máte možnost sledovat rozpočet 

obce, a to pod odrážkou „klikací rozpočet“. Dále je zde nová sekce 

„Pro seniory“, kde je možnost čteného slova. V záložce „Odpady“ 

najdete celoroční rozpis svozu odpadů. 

• Chceme vás upozornit, že 30. 4. je poslední den k zaplacení 

poplatků za komunální odpad a za psy.  Pro shrnutí 440 Kč občan 

trvale bydlící, 440 Kč majitelé chalup a chat. Pro podnikatele je 

částka 800 Kč. Za každého psa 180 Kč. Platit můžete osobně 

v pondělí a ve středu během pracovní doby u paní hospodářky. Dále 

pak je možnost platit bezhotovostně na účet.  

Bezhotovostní platbu místního poplatku za svoz komunálního 

odpadu posílejte na účet č. 13026701/0100 s VS: rok, místní část 

(Bousín-01, Repechy-02) a číslo popisné.  Příklad: rok 2023, Bousín 

01, číslo popisné 9 = VS:2023019. 

• Chtěli bychom připomenout podnikatelům nebo osobám, kteří 

pronajímají své nemovitosti, že mají povinnost platit poplatky z 

pobytu, které vyplývají z obecně závazné vyhlášky. 

• V současné době se dokončuje oprava bývalé kuřárny v kulturním 

domě. Tento prostor bude sloužit jako klubovna pro setkávání našich 

spolků a kroužků, maminek s dětmi, seniorů a pro veřejnost 

k setkávání, posezení. Je zde možné využívat kulečník. Po 

dokončení bude na obecních stránkách zpřístupněn rozpis a časový 

rozvrh. 
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• Moc prosíme všechny občany, kteří mají na obecních pozemcích 

skládky odpadu, elektroniky, sutě a jiného objemného odpadu, aby 

ho vytřídili a uklidili. V květnu bude velkoobjemový odpad, tak máte 

příležitost. Velká elektronika se skladuje v závodech během celého 

roku, malá elektronika se vhazuje do kontejneru ve vchodu do 

obecního úřadu, suť a jiný stavební materiál je možno zavézt do 

sběrného dvora v Protivanově. Obec poskytuje každému domu 

vývoz do sběrného dvora do 500 Kč zdarma. Pokud bude částka 

vyšší než 500 Kč, bude vám patřičná částka dofakturována 

prostřednictvím sběrného dvora.   

• V obecním obchodě se smíšeným zbožím je nově umožněno platit 

platební kartou. 

• V dubnu se začne scházet místní spolek žen BOŽENY, 

viz. pozvánky 

• 22. 3. 2023 zasedání zastupitelstva 

• Zastupitelstvo odhlasovalo opravu sociálního zařízení v KD, 

venkovní toalety a technického zázemí s využitím dotace  

      

Autor: Monika Tmé 

 

Přivítali jsme našeho nového občánka, 

chlapečka Vítězslava Pírka s maminkou 

a předali jsme jim drobné dárky. Přejeme 

celé rodině hlavně hodně zdraví a 

spokojenosti. 

 

Životní jubileum oslavila Kateřina 

Hurychová, přejeme hodně zdraví, 

spokojenosti a optimismu 
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Novinky – Domovní čistírny odpadních vod 

Jistě víte, že proběhlo v našem kulturním domě první informativní veřejné 
setkání, týkající se domovních čistíren. Dozvěděli jsme se prvotní 
informace z praxe, jak čistírny fungují, na jakém principu, jaké jsou 
orientační náklady pro nás občany a pro obec a proč se vydat právě touto 
cestou. V minulých dnech se k vám dostal do rukou formulář k vyplnění 
konkrétních údajů. Není to nic závazného, ale jsou to důležité informace k 
dalšímu postupu. Je potřeba zajistit technickou dokumentaci, která bude 
součástí projektové dokumentace a ukáže nám proveditelnost u každého 
daného domu. Ráda bych připomněla, že projekt domovních čistíren bude 
částečně financován z dotačního titulu a obec dofinancuje zbylou část. Je 
to pro nás aktuálně nejlevnější a efektivní řešení likvidace odpadních vod. 

Budeme moc rádi za součinnost ze strany vás občanů, ale i chalupářů. 
Pomůžete nám tím při projektových přípravách. Další velmi důležitá 
VEŘEJNÁ SCHŮZE bude 14. 4. 2023 V 17.00 V KULTURNÍM DOMĚ V 
BOUSÍNĚ. Určitě doporučuji se této schůzky zúčastnit. Dozvíte se zde 
další důležité informace jak technického, tak i organizačního postupu 
připravovaného projektu. 

Proto si dovoluji upozornit, že není povinností připojit se do projektu a 
pořídit domovní čističku. Vaší povinností ale je a bude likvidace odpadních 
vod a následné dokladování. Nyní je vám umožněno se zapojit do tohoto 
projektu a ušetřit si tak starosti s vývozem, který dosti zatěžuje peněženku. 
Věříme, že svým rozhodnutím přispějete k obnově a udržení čistého 
životního prostředí v naší obci. 

Autor: Monika Tmé 
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Odpadové hospodářství 

Odpady a jejich třídění není pro nás žádnou novinkou. V našich obcích 
odpad třídíte, a za to moc děkujeme! V nedávné době jste obdrželi 
dotazník o možnosti vlastních nádob na tříděný odpad před domem včetně 
kompostérů. Děkujeme za vrácení vyplněných dotazníků. Z vašich reakcí 
a odpovědí jsme mohli vypracovat analýzu potřeb pro naši obec. 
Vzhledem k tomu, že Ministerstvo životního prostředí již vypsalo dotační 
titul na zacházení s odpady, mohli jsme díky připravenosti včas reagovat 
a o dotaci požádat. 

Získávání dotací je pro naše obce velikou finanční pomocí. Životní 
standart se neustále zvyšuje a současně je kladen velký tlak ze strany 
vlády a úřadů tento standart aktualizovat, zvyšovat a dodržovat legislativu. 
Nebere se ohled, zda má obec sto, tisíc nebo více obyvatel. Proto je 
potřeba vytvořit takové podmínky a úroveň našich obcí, aby byla velkým 
přínosem a lákadlem pro naše stávající, ale i nově příchozí občany. 

Autor: Monika Tmé 

Čištění odpadních vod šetří vodu i životní prostředí  

31. 1. 2023 

Obec Bousín s místní částí 

Repechy je jednou z 

nejmenších obcí v okrese 

Prostějov. Již delší dobu se 

rozhodovala, jak nakládat s 

odpadními vodami a 

zvažovala, jaké řešení bude 

pro malou obec se 132 

obyvateli nejlepší. 

Jednou z variant je centrální 

čistička odpadních vod, 

která by nejspíše byla 

ekonomickým i technickým problémem. Předběžná kalkulace na ČOV činí 

zhruba 32 milionů korun.  Druhou variantou, jak se s problémem 

odpadních vod vypořádat, je vybudování domovních čistíren. Čistění 

odpadních vod je jedna z možností, jak nejen šetřit s vodou, ale také šetřit 

životní prostředí. Kalkulace na provedení decentralizovaných čističek 

odpadních vod činí okolo 10 milionů korun. 
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Po předchozím jednání s odborníky vodoprojekční kanceláře, kteří 

vytvořili předběžnou kalkulaci nákladů na vybudování jak klasické ČOV, 

tak domovních čistíren, je finančně nejvhodnějším řešením decentrální 

způsob čištění jednotlivými domovními čistírnami. Proto se zastupitelstvo 

obce Bousín rozhodlo podniknout veškeré kroky k tomu, aby obec 

takovým způsobem nakládala s odpadními vodami. 

Dne 6. ledna 2023 proběhla v Bousíně veřejná informační schůze o 

variantě decentrálního čištění odpadních vod. Výstavbu domovních 

čističek představil Jan Jiskra, starosta obce Starkoč, kde mají domovní 

čističky od roku 2017. Vysvětloval také realizace, provoz, servis a 

následné nakládání s přečištěnou vodou. Spolu se zástupcem společnosti 

dodávající decentrální čističky odpadních vod pohovořili i o finanční 

náročnosti a o zkušenostech s realizací i v jiných obcích. 

Veřejné schůze se zúčastnilo velké množství obyvatel. Hlavně je zajímalo, 

jaká bude finanční spoluúčast, jaké budou další poplatky, jak se bude dále 

nakládat s přečištěnou vodou (vsakování, zalévání), jak je zajištěn servis 

na jednotlivých čističkách, kde všude se dají čističky zabudovat a v jaké 

vzdálenosti od domu nebo studny. 

Podle reakcí obyvatel po úvodní přednášce předpokládáme, že se do 

projektu jistě zapojí více než 50% domů. „Sdružené čistírny bychom volili 

až v případě, kdy by nějaká okolnost bránila výstavbě čističky na některém 

z pozemků a bylo by vhodnější vybudovat jednu čističku pro dva nebo více 

domů. Ale k této variantě se spíše nepřikláníme. Pokud to půjde, 

plánujeme ke každému domu samostatnou čističku“ dodává 

místostarostka Bousína Dana Minxová. 

K realizaci záměru vede ještě dlouhá cesta, jako je odborné schvalování, 

geologický průzkum atd. Ale bousínští i repešští věří, že vše povede k 

dobrému konci. Po předchozím jednání na odboru životního prostředí a 

na odboru územního plánování jsou jim úřady nakloněny a projektu se 

nebrání. Pokud vše dobře půjde, budou jistě jedna z prvních obcí na 

okrese, která bude mít efektivní a ekologické řešení, jak nakládat se 

splaškovými vodami.  

Autor: Alena Hálková  

Zdroj:https://www.starostove-nezavisli.cz/regiony/olomoucky-kraj/cisteni-odpadnich-vod-setri-

vodu-i-zivotni-prostredi 
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Bousínský obchůdek 

24. 3. 2023 

I v tak malé obci jako je Bousín je možné 

provozovat obchod. 

Tato obec s místní částí Repechy se nachází v 

okrese Prostějov na Drahanské vrchovině, leží  

25 km od Prostějova západním směrem  

na Boskovice. V současné době má 146 obyvatel.  

V prosinci 2022 tomu byl právě rok, co otevřeli 

obecní obchod se smíšeným zbožím. 

Jak tomu tak bývá, vyslechli si kritiku některých 

zastupitelů i občanů, že obecní obchod nemůže 

fungovat, že při počtu obyvatel nemůže obchůdek 

nic vydělat. Starostku však kritika neodradila a 

obchod přesto otevřela. 

Každý začátek je těžký. Postupně si občané zvykli a v současné době 

navštěvují obchůdek pravidelně. „Pokud můžu říct, jsou spoluobčané 

opravdu spokojení. Najdou zde téměř všechno běžné zboží. Výjimkou je 

zelenina, ale i o té do budoucna uvažujeme,“ hrdě popisuje starostka obce 

Monika Tmé (STAN) a dodává: „v letních měsících dokonce brigádnice 

prodávala kopečkovou zmrzlinu. Z toho byly nadšené hlavně děti.“ 

Obchod je „plně pod obcí“. To znamená, že dům, ve kterém je obchůdek 

umístěný, je v majetku obce včetně vybavení, obec platí energie. Paní 

prodavačka je zaměstnankyně obce a je občankou Bousína. V roce 2021 

žádala obec Olomoucký kraj o dotaci z projektu Obchůdek 2021. Letos ji 

dostali vyplacenou. A k jejich velké radosti v plné výši 130 000 Kč za 

podmínky, že je v obci jen jeden obchůdek. Pokryly se jim tak náklady na 

provoz a energie. 

„Je úžasné vidět, jak se lidé sejdou v obchůdku, posedí, popovídají si, 

vymění nápady a někdy i recepty, když přemýšlí, co budou vařit. Jsem 

pyšná, že se nám tato vize povedla. Splnila hned několik atributů, které 

obec potřebuje. Je to jedna ze služeb v obci, pomoc seniorům, kteří 

mnohdy museli čekat na autobus nebo někoho žádat o odvoz“ 

vyjmenovává starostka Tmé. O zaměstnaných dodává jedním dechem, že 

s dojížděním za prací vůbec není možné nákupy stíhat. „Výlet“ autobusem 

do nejbližšího obchodu je záležitost několika hodin vzhledem k jízdním 

řádům. 
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Starostka Tmé je vděčná za každého zákazníka obchůdku, ať místního či 

chalupáře. Obchůdek je vlastně podpora obci, protože výnos z tržby jde 

do rozpočtu obce a pomáhá tak udržovat obchůdek a investovat do 

zkvalitnění života v obci. 

„Ráda vidím příklad dobré praxe, který může být inspirací pro další“ 

hodnotí krajská předsedkyně STAN pro Olomoucký kraj, Jana 

Přecechtělová, a jedním dechem přeje provozu obchůdku hodně štěstí. 

Autor: Alena Hálková 

Zdroj:https://www.starostove-nezavisli.cz/regiony/olomoucky-kraj/bousinsky-obchudek 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sbor dobrovolných hasičů 

• Výroční valná hromada proběhla 7. ledna 2023, zhodnotili jsme naši 

činnost za rok 2022  

• 15. ledna 2023 proběhl tradiční hasičský ples, k tanci a poslechu 

hrála skupina Merkur 

• Na začátku února vyjeli hasiči na lyžák na Dolní Moravu, výborné 

lyžařské podmínky, počasí přálo, hodně sněhu, trochu mrzlo a celý týden 

krásně svítilo sluníčko.   

• Od konce března začínáme trénovat s družstvem mladších žáků, 

družstvem dorostů a družstvem žen. 

• 23. dubna budeme pořádat společně se sbory 7. okrsku Hasičskou 

pohádku, viz. pozvánka, všechny srdečně zveme. 
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Hodnocení roku 2022 – SDH Bousín 

Rok 2022 jsme započali docela netradičně. Vzhledem k ještě probíhajícím 

epidemiologickým opatřením proběhlo slavnostní ukončení Okresní 

dětské ligy za rok 2021 až 5. února 2022. Medaile se předávaly v kině 

Metro. Získali jsme za sezónu 2021 medaile za 4., 4., 7. a 9. místo a 

uspořádali třetí nejlepší závod ze všech uspořádaných závodů v Okresní 

dětské lize. 

12. února jsme vyrazili na zimní soustředění na Dolní Moravu, kde jsme si 

užili opravdu krásný týden. 

17. dubna se vydali naši nejmenší hasiči na výlet do Prostějovského 

muzea, kde si mohli prohlédnout několik expozic a díky interaktivním 

prvkům si mohli také vyzkoušet, jak se žilo a pracovalo v dřívějších 

dobách. 

V sobotu 30. dubna jsme postavili májku na hřišti, počátkem června ji zase 

hezky pokáceli a spolek Rajka, si pro naše děti připravil veselý program.  

V červenci jsme spolu s obecním úřadem pořádali 4. ročník Pivního 

festivalu. Vsadili jsme na menší pivovary a jejich speciály. Do pivních 

soutěží se zapojilo několik našich hasičů a hasiček a v doprovodném 

programu vynikaly hlavně soutěže pro děti od spolku Rajka, skvělé 

vystoupení psích tanečníků, klaunské divadlo a hasičská ukázka 

vyprošťování z havarovaného vozidla. 

V srpnu proběhly Obecní slavnosti k první zmínce Bousína a Repech. 

Součástí oslav bylo i žehnání naší hasičské zbrojnici. Slavnost začala v 

Repechách mší svatou u kapličky, poté se průvod hostů doprovázený 

Holóbkovó mozekó přemístil k žehnání nově opravené repešské zvonici. 

Slavnosti pak dále pokračovaly v Bousíně žehnáním hasičské zbrojnici, ve 

které probíhala celý den výstava z historie Bousína a Repech. Dále se 

průvod přemístil ke zvoničce, kde pan farář žehnal novému obecnímu 

praporu a pomníku padlých v první a druhé světové válce. Po všech těchto 

zastaveních následoval program s občerstvením, divadlem, kinem a svojí 

návštěvou nás poctil herec Ondřej Pavelka. 

Celé léto proběhlo hlavně v duchu závodů, a že jich nebylo zrovna málo. 

Naše mládež se účastnila všech závodů v sérii Okresní dětské ligy 

Prostějovska, v kategorii mladších žáků a dorostu. Závodů bylo celkem 

třináct.  
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Družstvo mladších žáků nasbíralo po odběhnutí všech závodů celkem 77 

bodů a umístili se na krásném 7. místě z 28 týmů. Jejich nejlepší výsledek 

bylo 3. místo v Olšanech u Prostějova. Družstvo dorostů nasbíralo celkem 

47 bodů a umístilo se tak na 10. místě z 19 družstev. Jejich nejlepší 

umístění bylo 5. místo v Pěnčíně a Hrochově. 

V letošním roce se do závodění pustilo i naše družstvo žen. Zúčastnily 

jsme se 9 závodů Velké ceny Prostějovska, jednoho kola Velké ceny 

Blanenska a pohárového závodu ve Vrchoslavicích. 

V září nás čekalo pořádání Bósinské zatáčky, na kterou dorazilo 45 

družstev mladých hasičů. Opět padaly rekordy, nejen hasičské, ale i ty ve 

smažení našich bósinských langošů. Děti byly odměněny za svoje výkony 

dortem, zlatými, stříbrnými, bronzovými medailemi a nechyběly ani 

oblíbené medaile bramborové a krásné poháry. 

18. září jsme se zúčastnili okrskového cvičení v Rozstání, kde se nám 

zadařilo velice dobře. Mladší žáci obsadili 1. místo, dorostenci 2. místo, 

ženy 1. místo a muži první místo od konce. 

V říjnu proběhlo ukončení Okresní dětské ligy roku 2022, které se opět 

konalo v osvědčeném kině Metro. Odvezli jsme si tentokrát medaile za 7. 

a 10. místo. A za organizaci naší Bósinské zatáčky jsme dostali body, které 

nám po loňském třetím místě tentokrát zajistily skok vzhůru na místo 

druhé. 

Stejný den v odpoledních hodinách jsme si udělali vlastní ukončení sezóny 

našim “srandamačem“. Závodili proti sobě družstva složená z dětí, 

kamarádů, maminek, tatínků, babiček, dědečků a kde koho, kdo šel 

zrovna kolem, třeba z Drahan. Závodili jsme všichni proti sobě, jen tak pro 

radost a z dobrého pocitu z tolika práce a závodů, které jsme měli za celý 

rok za sebou. 

S koncem roku jsme postavili vánoční strom a děti přišel v prosinci 

odměnit Mikuláš a postrašit čerti. Po odmlce jsme se vrátili znovu k 

vánočnímu jarmarku, který byl velice úspěšný. 

Autor: Jaroslav Minx 
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Sokol Bousín představuje VIZI 2030 

„Člověk je tu proto, aby si něco předsevzal a aby to vykonal. Pouhá 
existence je moře bez vody, kniha bez obsahu, život bez života.“   

Miroslav Tyrš, zakladatel Sokola 

Cvičení je součástí zdravé 
životosprávy a zdravotní prevence. 
Právě dostatečná hybnost, síla a 
koordinace nám pomáhá předcházet 
nepříjemným úrazům. 

K pohybu vedu své děti a dělá mi 
radost, když mohu přispět k rozvoji 
pohybových aktivit i ve svém okolí. 
Proto byla na valné hromadě 
představena VIZE 2030, která určuje strategické priority pro směřování 
Sokola Bousín a pro plánování aktivit v následujících 7 letech. 

Na valnou hromadu T.J. Sokol Bousín si udělali čas i hosté. Jsme velmi 
rádi, že jsme dostali příslib podpory od paní starostky. Jako začínající 
spolek máme omezené možnosti a podpora obce nám pomůže v rozvoji 
níže zmíněných priorit. 

Se starostou obce Otinoves Petrem Kolářem, který má velkou zásluhu na 
značení běžkařských tras v našem mikroregionu, jsme v jednání ohledně 
jejich strojového upravování. 

Na valné hromadě vznikla také 
myšlenka, se kterou jsme se v 
následujícím období rozhodli pracovat. 
Konkrétně vybudovat místo odpočinku 
a setkávání – například klubovna se 
saunou. Otužování má totiž také 
mnoho zdravotních benefitů. 

 

 

1. Aktivity pro děti 

Dává nám smysl, budovat vztah k pohybu u nejmenších dětí. Zaměříme 
se na pohybové aktivity pro děti a mládež v tělocvičně, venku i v přírodě. 
Rádi bychom zapojili nejmladší generaci do různých společenských 
událostí a slavností v regionu. Výzvou pro nás bude účast ve sportovních 
soutěžích. 

 

               
           

Sauna
Vize2030



13 
 

2. Turistika pro veřejnost 

Turistické výšlapy jsou určeny pro širokou veřejnost. Vzhledem k početné 
účasti v loňském i letošním roce budeme pokračovat nadále. V plánu jsou 
opět vícedenní výlety do hor. Letos to budou Jeseníky a Beskydy. 

3. Péče o krajinu a komunitu 

Sokol ale není jen o sportu. Stejně jako vloni budeme pokračovat v péči o 
přírodu, krajinu a místní komunitu. Priorita je rozvedena v následujících 
bodech, ve kterých můžeme nabídnout konkrétní pomoc: 

 

4. Rozvoj sportu a pohybu 

Naší další prioritou je podílení se na rozvoji sportovních a pohybových 
aktivit ve smyslu pravidelných skupinových lekcí, ale i pořádání 
jednorázových akcí a výjezdů. Jednou z možností je cvičení s kettlebelly, 
dřevěnými kužely (Indian Clubs) a protahování svalů s prvky tai-či a jógy. 
Pak také otužování, saunování, meditace. Táboření anebo horolezení. 
Orientace v terénu. Společné cyklistické a běžkařské výjezdy do hor. 

 

 

 

 

 

 

 

Komunita a krajina
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Sokol Bousín je otevřeným spolkem a našim zájmem je být plnohodnotnou 
součástí obce a regionu. Podpořte nás. Zapojte se! Staňte se aktivním 
členem. Buďte toho součástí! 

Jiří Grossmann, starosta jednoty 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Oprava: v Bousíně není stanoviště sběru před hasičárnou, ale v areálu družstva. 
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Pozor na to, co sdílíte! 

Víte co znamená pojem SHATERING?  

Termín sharenting (oversharenting) označuje nadměrné používání 

sociálních médií (a obecně internetových služeb) rodiči, kteří sdílejí obsah, 

ve kterém figurují jejich vlastní děti. Sharenting je vlastně kombinací slov 

share (sdílet) a parenting (rodičovství) a můžeme si ho představit jako 

nadměrné sdílení fotografií či videí vlastních dětí (zpravidla bez jejich 

souhlasu), zakládání profilů dětí v rámci různých druhů online služeb (bez 

jejich souhlasu) 

V posledních letech začíná sharenting představovat stále větší problém. 

Děti, které dospívají, nechtějí, aby jejich rodiče tento obsah (např. 

fotografie obnažených dětí na nočníčku nebo třeba na pláži, fotky 

ultrazvuku dítěte, fotky novorozenců a batolat) sdíleli a aby jejich 

fotografie, videa či citlivé informace o nich samotných kolovaly internetem 

a mohl se k nim dostat kdokoli. Často tento obsah vnímají jako ponižující, 

nevhodný, urážlivý, jednoduše intimní a citlivý. A žádají, aby jej jejich 

rodiče odstranili, smazali, nešířili. 

Nový výzkum Sharenting u českých rodičů, který společně zrealizovalo 

Centrum prevence rizikové virtuální komunikace Pedagogické fakulty 

Univerzity Palackého v Olomouci a Microsoft ČR, se věnuje problematice 

tzv. sharentingu, tedy rizikovému sdílení citlivých informací dětí v online 

prostředí jejich vlastními rodiči. Do výzkumu, který probíhal od března do 

července letošního roku, se zapojilo celkem 2481 rodičů (převážně matek) 

z celé České republiky. 

„V našem výzkumu mapujeme, jaké informace rodiče o svých dětech v 

online prostředí sdílejí a zda toto sdílení považují za rizikové. Mnoho 

rodičů si totiž neuvědomuje, že sdílená fotografie či video zachycující 

jejich dítě může být zneužita a může dítěti ublížit,“ uvádí doc. Kamil 

Kopecký, vedoucí výzkumného týmu z Univerzity Palackého v Olomouci. 

Výzkumníci zkoumali nejenom to, jaké informace a materiály rodiče o 

dětech sdílejí, ale také to, zda čeští rodiče žádají své děti o souhlas se 

zveřejněním fotografie či videa, na kterých je dítě zachyceno např. v 

nějaké choulostivé situaci. A také to, jaké druhy fotografií či videí považují 

čeští rodiče za nebezpečné. 

„Za nejvíce nebezpečné považují čeští rodiče nejčastěji (76,3 %) 

fotografie, na kterých je dítě nahé a je možné rozpoznat jeho obličej. K 

dalším nebezpečným fotografiím čeští rodiče řadí např. fotografie z 

koupání, které považuje za nebezpečné přibližně 55 % rodičů. Naopak 

fotografie, na kterých je dítě oblečeno a nelze na nich rozpoznat jeho 
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obličej, považuje většina rodičů za bezpečné (77,1 %),“ doplňuje doc. 

René Szotkowski z výzkumného týmu Univerzity Palackého v Olomouci. 

Podle výsledků výzkumu 

sdílí informace o svých 

dětech v online prostředí 

69,0 % českých rodičů. 6,7 

% rodičů sdílelo veřejně v 

online prostředí fotografie 

zachycují částečně 

obnažené dítě s 

rozpoznatelným obličejem. 

64,7 % českých rodičů také 

běžně sdílí fotografie, na kterých je rozpoznatelný obličej dítěte. Přitom 

právě obličej dítěte patří k vysoce citlivým údajům, neboť umožňuje 

přesnou identifikaci osoby, a jsou vyhledávaným osobním údajem, který 

umožňuje manipulovat dítětem např. v rámci vydírání, kybergroomingu a 

dalších rizikových jevů. Více než 78 % rodičů také tyto materiály posílá 

tyto materiály jiným osobám v rámci soukromé konverzace a ztrácí tak 

kontrolu nad jejich dalším šířením. Současně se obávají toho, že tyto 

materiály mohou být zneužity. 

Výzkumníci rovněž sledovali, zda rodiče žádají děti o souhlas s 

publikováním fotografií či videí, na kterých jsou zachyceny. Přibližně 

pětina rodičů (21,2 %) dětem ukazuje fotografie, které chtějí na internetu 

sdílet, a ptá se na jejich souhlas, dalších 16 % rodičů se potom na souhlas 

dětí ptá občas, nepravidelně. Naopak 10-15 % rodičů publikuje fotografie 

a videa dětí bez jejich souhlasu. 

“Překvapivým zjištěním je, že přibližně třetina rodičů sdílí fotografie a videa 

zachycující děti jiných rodičů bez jejich souhlasu. Tím pádem o sdílení a 

šíření fotografií dětí jejich rodiče v řadě případů vůbec neví,” dodává 

Kopecký. 

Dominantní motivací rodičů pro sdílení fotografií a videí dětí v online 

prostředí je především udržet kontakt s rodinou (např. s prarodiči), ukázat 

přátelům, jak dítě prospívá, a zaznamenat zajímavé okamžiky s dítětem. 

Tyto materiály jsou primárně určeny rodiče a přátelům. 

Nejčastějšími platformami pro sdílení fotografií či videí jsou WhatsApp, 

Facebook Messenger a Facebook. Fotografie či videa jsou také aktivně 

šířeny e-mailem. Nejčastější veřejnou fotogalerií, kterou rodiče využívají, 

je Rajče.net. 

“Prevence rizikového chování v online prostředí je v České republice 

orientována především na děti, které se tématy bezpečného chování na 
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internetu setkávají nejenom ve škole, ale také v domácím prostředí. 

Neméně důležité je také orientovat se na rodiče, kteří by měli být 

primárním zdrojem prevence zaměřené na děti. Rodiče je však nutné v 

této oblasti systematicky vzdělávat a naučit je mimo jiného chránit osobní 

údaje svých vlastních dětí,” doplňuje Szotkowski. 

 
Zdroj: KOPECKÝ, Kamil. Sharenting u českých rodičů (2022). E-Bezpečí, roč. 7, č. 2, s. 22-

25. Olomouc: Univerzita Palackého, 2022. ISSN 2571-1679. Dostupné z: https://www.e-

bezpeci.cz/index.php?view=article&id=2841 

 

Bezpečný pobyt na sluníčku 

Rakovina kůže je jednou z nejčastějších forem rakoviny na našem území. 

Jedná se o zhoubné nádorové bujení kůže. Nejčastěji se objevuje na 

místech, které jsou pravidelně vystavované slunečnému záření jako jsou 

záda, ramena, tvář a hrudník. Existují tři hlavní typy rakoviny kůže: 

bazocelulární karcinom, skvamocelulární karcinom a melanom. Projevy 

rakoviny kůže mohou být různé – typicky je doprovázen změnou zbarvení, 

nehojícími se rankami, vředy nebo změnami na existujících znaménkách. 

Bazocelulární karcinom se nejčastěji objevuje jako plochý nebolestivý 

lesklý uzlík na kůži, někdy také s viditelnými malými cívkami, typicky na 

místech často vystavovaných slunečnímu záření (zejména na krku a 

nosu). Je typický pomalým růstem a zřídkavou metastází. 

Skvamocelulární karcinom je obvykle vyvýšený tvrdý uzlík pokrytý 

strupem. Někdy se může zaměnit za bradavice. Nejčastěji se vyskytuje na 

nose, čele, uších, na spodním rtu, ale také na pohlavních orgánech. 

Melanom je nejagresivnější a nejméně frekventovanou formou rakoviny 

kůže. Je charakteristický změnami velikosti, tvaru a zbarvení znaménka. 

Často se vyskytuje na trupu, v okolí páteře a bérce. Varovnými příznaky 

může být také krvácení, svědění, tvorba vředu nebo bolestivost 

pigmentové skvrny. Memotechnickou pomůckou k rozpoznání prvních 

varovných příznaků zvrhávajícího se znamínka se v anglické literatuře 

používá ABCDE systém: 

• A – assymetrical – asymetrie – pigmentová skvrna není symetrická 

• B – border – ohraničení – okraje jsou nepravidelné, zoubkovité, nejasně 

ohraničené 

• C – color – barva – zbarvení skvrny není jednotné, vykazuje různě 

barevné odstíny (hnědé, červené, černé) 

• D – diametr – průměr – více než 6 mm 

• E – evolving – vývoj – mění se v čase 

Více než 90 % případů všech typů karcinomu kůže je způsobeno expozicí 

ultrafialovému záření (UV). Toto záření proniká dovnitř buněk, kde 

https://www.e-bezpeci.cz/index.php?view=article&id=2841
https://www.e-bezpeci.cz/index.php?view=article&id=2841
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poškozuje jejich DNA (genetickou informaci) obsaženou v jádrech. Toto 

poškození DNA je ve většině případů úspěšně opraveno reparačními 

mechanismy uvnitř našich buněk. Malé procento tohoto poškození však 

buňky nedokážou nebo nestihnou opravit. Poškození DNA pak vede buď 

ke smrti dané buňky nebo ke změně genetické informace, kterou nese. 

Taková změna může zasáhnout geny (částí genetické informace), které 

kontrolují opravu DNA, rychlost množení nebo životní cyklus buňky. To 

může vést k tomu, že takto zasažené geny přestanou správně fungovat a 

regulovat funkce v buňkách a ty se začnou nekontrolovatelně množit – 

vzniká karcinom. 

Zdrojem takového záření jsou například 

Slunce a solária. Světová zdravotnická 

organizace (WHO) uvádí, že užíváním solária 

každoročně vznikne v Evropě, Austrálii a v USA 

okolo 10 000 případů zhoubného melanomu a 

dalších 430 000 případů jiných typů karcinomu 

kůže. 

Nejlepším způsobem prevence je vyhýbat se 

vysokým dávkám UV záření. To platí zejména v letních měsících, ale i v 

zimě je důležité nepodceňovat množství UV záření dopadajícího ze 

Slunce. Vhodné je zvážit i používání opalovacích krémů s ochranným 

faktorem. Opalovací krémy mohou obsahovat dva druhy filtrů. Z 

chemického pohledu jsou UV filtry látky, které chrání naši pokožku před 

spálením, photoagingem (nadměrným stárnutím kůže vlivem UV záření) a 

vznikem pigmentových skvrn. 

Prvním druhem jsou tzv. filtry minerální – patří 

sem oxid titaničitý (TiO2) a oxid zinečnatý 

(ZnO2). Fungují na principu zrcadla – odrážejí 

dopadající UV paprsky. Nevstřebávají se a 

zůstávají na povrchu kůže, kde tvoří ochranný 

film. Protože se jedná o bíle minerální látky, 

mohou krémy, které je obsahují, zanechávat na 

pokožce bílé stopy. Rizikové je, pokud jsou minerální filtry v krémech ve 

formě takzvaných nanočástic – částic s poloměrem v řádu nanometrů. 

Pokud sluneční krém obsahuje nanočástice, mělo by na zadní straně 

obalu ve složeníbýt uvezeno NANO před názvem složky, která 

nanočástice obsahuje. Tyto nanočástice se mohou přes drobné ranky v 

kůži vstřebávat do krve. Rizika spojená s kumulací nanočástic v těle ještě 

nejsou zcela prozkoumána, ale ukazuje se, že mohou být pro lidské zdraví 

nebezpečné. 
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Druhým typem filtrů jsou tzv. filtry chemické. Patří sem například 

Avobenzon, Oxybenzon nebo Homosalát. Tyto filtry se vstřebají do 

pokožky a fungují tak, že pohltí UV záření, které přemění na teplo. 

Opalovací krémy s obsahem Avobenzonu však mohou štípat v očích a 

dráždit pokožku v místech drobných poranění. Výhodou je jejich 

transparentnost, takže po nanesení na kůži nezanechávají bílé stopy. 

Naopak nevýhodou je, že ochrana nastupuje až 20-30 minut od namazání 

pokožky.   

Další důležitou věcí, kterou je třeba zvážit při výběru opalovacího krému 

je jeho ochranný faktor, někdy označovaný „SPF“ (z anglického Sun 

Protection Factor). Dané číslo udává, kolikrát delší dobu můžeme strávit 

na slunci oproti tomu, kdybychom ochranu neměli. Pokud si tedy pořídíme 

krém s faktorem 15, tak místo 10 minut (doporučených pro světlou kůži v 

našich zeměpisných šířkách) můžeme na slunci strávit 150 minut. To číslo 

je ale pouze doporučené. Důležité je, aby zůstala vrstva krému souvislá. 

Opalovací krém by měl poskytovat širokospektrální ochranu (většinou 

značené na přední straně obalu jako UVB+UVA nebo PA++++), proti všem 

rizikovým složkám slunečního záření. 

Při pobytu na prudkém slunci je proto vhodné opakovat aplikaci krému 

přibližně každé 2-3 hodiny. Zároveň je nutno nanést dostatečnou 

vrstvukrému. Pro namazání obličeje a krku bychom měli použít alespoň 

jednu kávovou lžičku (asi 5 gramů) krému a pro namazání celého těla 

alespoň šest kávových lžiček (asi 30 gramů). Nanášené množství je nutné 

zohlednit při výběru opalovacího krému, pokud jedete například na 

dovolenou, aby se nestalo, že zůstanete „na suchu“.  

Autor: Jiří Doseděl ml., Natália Ondrejková 
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Vdolky nebo koblihy? 

Víte, co je vdolek a co kobliha? Zjišťuji, že každá rodina má pro různé 

pokrmy svá pojmenování.  Někdo má vdolky pečené na plechu a koblihy 

smažené, někdo je nazývá podle toho, zda jsou plněné uvnitř nebo jsou 

prázdné. Dnes přinášíme dva recepty z Repech, jeden je od Milušky 

Šrámkové a druhý od Mirky Kalové, za dodání receptu moc děkujeme. A 

jestli jsou to koblihy nebo vdolky, to nechávám na vašem posouzení. Jistě 

budou chutnat skvěle.  

Masopustní koblihy od Milušky:  

1kg polohrubé mouky (může být 1/3 

hladké), 1 kostka kvasnic, 100g másla, ½ l 

mléka, 80 g cukru, 1 lžička soli, 6-8 žloutků, 

5 lžic rumu, sádlo na smažení 

Příprava: Z části oslazeného teplého mléka 

a droždí uděláme kvásek. Do mouky dáme 

žloutky a lžičku soli, vzešlý kvásek, změklé 

máslo a rum. Vypracujeme hladké těsto 

(nesmí se lepit na stěny mísy) a dělají se 

puchýřky. Dle potřeby přidáváme zbytek 

vlažného mléka. Zakryjeme utěrkou a 

necháme kynout na dvojnásobný objem. 

Potom děláme lžící bochánky, které 

necháme 5 min. kynout na vále. Do rozehřátého sádla asi 3 cm v kastrolku 

vkládáme jemně roztažené bochánky dolíčkem dolů.  Smažíme přikryté 

pokličkou a po 2 min otočíme a nepřikryté dosmažíme. Správně 

vysmažené koblihy mají dokola světlý proužek. Plníme do dolíčku 

marmeládou, povidlím a zdobíme šlehačkou nebo vanilkou ochuceným 

cukrem a tvarohem.          

                    

Koblihy od Mirky:  

40 g kvasnic, lžička cukru, 1 dcl vlažného mléka, necháme vzejít. Utřeme 

5 dkg másla, 35 g cukru a vanilkový cukr. Smícháme dohromady a 

přidáme 3 lžičky rumu, 3 žloutky a 1 - 1,5 dcl mléka, špetku soli a 1/2 kg 

polohrubé mouky. Do těsta můžeme přidat trochu kurkumy na žlutou 

barvu. Vymícháme těsto, vyválíme 1cm silný plát. Vykrajovátkem 
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vykrojíme z poloviny těsta kolečka, na 

druhou polovinu pouze kolečka 

naznačíme. Na naznačená kolečka dáme 

lžičkou povidla. Vykrojená kolečka dáme 

na naznačená s povidlím a dokrojíme 

zase vykrajovátkem. Dáme smažit do 

vyšší pánve do rozpáleného oleje, první 

stranu pod pokličkou, otočíme a 

dosmažíme bez pokličky. Horké 

obalujeme ve směsi kakaa s moučkovým 

cukrem. 

 

Třetí recept je z Bousína od Vlastičky Lachmanové, není na koblihy ani 

vdolky, ale je na Punčové řezy. 

Moje punčové řezy od Vlastičky 

¾ hrnku hl. mouky, ¾ hrnku písk. cukru, 5 vajec 

Náplň: 1 pruh upečeného piškotu, 6 lžic rumu, trochu tmavého čaje, 

marmeláda 

Postup: Z bílků ušleháme sníh a přidáme cukr, žloutky a po lžících mouku. 

Na plech dáme pečící papír, nalijeme těsto a upečeme. Po upečení 

rozkrojíme na 3 stejné díly. Jeden díl natrhat a smíchat s náplní. 

Zlepšovák: z trochy másla, cukru a rumu namažu zbylé dva pruhy. Na 

namazaný díl dáme namačkanou náplň a překryjeme druhým namazaným 

dílem. Necháme zatížené cca hodinu. 

Poleva: Smíchat trochu vody, rumu a cukru. 

                         Autor: Dana Minxová 
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Zajímavost 

Časopis Mateřídouška se začal vydávat v roce 1945, a tak se vydává až 

do dnes. Byl a stále je oblíbený zvláště u dětí. To dokazuje jedno vydání 

z roku 1958, kdy sourozenci Břetislav, Bronislava a Vojtěch Hrubí 

z Bousína vyhráli knihu. Tento výtisk našla paní Sikorová z Třince, při 

úklidu půdy domu po babičce v obci Žopy u Holešova.  

             Autor:  

              Dana Minxová 
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Pozvánka 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Plánované akce 

23. 4. – DIVADLO PRO DĚTI – pořadatel HASIČI 

29.4. – STAVĚNÍ MÁJE A PÁLENÍ ČARODĚJNIC - pořadatel HASIČI 

3. 6. – KÁCENÍ MÁJE - pořadatel HASIČI 

24. 6. – NOHEJBALOVÝ TURNAJ - pořadatel SOKOL 

22. 7. – PIVNÍ FESTIVAL – pořadatel OBECNÍ ÚŘAD - HASIČI 

2. 9. – BÓSINSKÁ ZATÁČKA - pořadatel HASIČI 

1.- 3. 12. 2023 – VÁNOČNÍ JARMARK – pořadatel HASIČI 

5. 12. – MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA – pořadatel OBECNÍ ÚŘAD – HASIČI 

 

Obce určené k zániku – přednáška Mgr. Dany Vedry 

Našel by se v našem okolí někdo, kdo by pamatoval na události odsunu 

obcí nebo na poválečný návrat do obcí Drahanské vrchoviny? Nebo snad 

víte o někom, kdo by měl doma nějaké fotografie nebo dokumenty z této 

doby? Pokud ano, ozvěte se nám, prosím. Na všechny, které toto téma 

zajímá, se budeme těšit ve středu 5. dubna 2023 od 16,30 v Kulturním 

domě v Bousíně.  
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